

The Implementation of the Human Right to Water in Argentina and Colombia

*La justiciabilidad del derecho humano al agua
en Argentina y Colombia*

M. Belén Olmos Giupponi*
Martha C. Paz**

SUMARIO: I. *Introduction.* II. *The International Recognition of the Access to Water as a Human Right.* III. *Right to Water and Climate Change.* IV. *Justiciability of the Right to Water in Argentina and Colombia.* V. *Concluding Remarks.* VI. *Bibliography.*

* Doctor Cum Laude, Carlos III University, Madrid. Master in Human Fundamental Rights, University Carlos III, Madrid. Assistant Professor and Director of the Master in Environmental Policy and Governance at Stirling University, Scotland (United Kingdom). Consultant in Environmental Law and Human Rights. Author of books and more than 15 peer-reviewed articles. Visiting scholar at the Latin American Studies Institute (Berlin).

** Master in Human Fundamental Rights, University Carlos III, Madrid. Clerk at the Colombian Constitutional Court. Adjunct Professor Universidad del Rosario (Bogotá). Author of different journals and book articles. Visiting scholar at different universities.

Artículo recibido el 10 de julio de 2014
Aprobado para publicación el 24 de septiembre de 2014

ABSTRACT: The article deals with the recognition of access to water as a human right in various international legal instruments offering a comparative perspective from the practice in Argentina and Colombia. The essay explores the human right to water providing with new insights about the enforceability (referred to as “justiciability”) of the right to water in light of recent rulings issued by the Colombian Constitutional Court and different judgements by Argentine courts. In the analysis the authors further underline main obstacles in the enforcement of the human right to water and the challenges for its protection in the context of climate change.

Key words: right to water, International law, Human rights, Environmental Protection, Climate Change.

RESUMEN: El artículo aborda el reconocimiento del acceso al agua como derecho humano en diversos instrumentos jurídicos internacionales, ofreciendo una perspectiva comparativa de la práctica en Argentina y Colombia. El ensayo explora el derecho humano al agua proporcionando nuevos elementos de juicio acerca de la justiciabilidad del derecho al agua a la luz de recientes fallos emitidos por la Corte Constitucional colombiana y diferentes sentencias dictadas por tribunales argentinos. En el artículo las autoras subrayan los principales obstáculos en la justiciabilidad del derecho humano al agua y los desafíos para la protección en el contexto del cambio climático.

Palabras clave: derecho al agua, derecho internacional, derechos humanos, la protección del Medio Ambiente, Cambio Climático.

RÉSUMÉ: L’article aborde la reconnaissance de l’accès à l’eau comme un droit de l’homme dans plusieurs instruments juridiques internationaux en offrant une perspective comparative de la pratique en Argentine et en Colombie. Le travail explore le droit de l’homme à l’eau en fournissant des nouveaux éléments sur la justiciabilité du droit à l’eau à la suite de récentes jugements prononcés par des tribunaux argentins. Dans cet article les auteurs soulignent les principaux obstacles de la justiciabilité du droit de l’homme à l’eau et les défis pour la protection dans le contexte du changement climatique.

Mots-clés: droit à l’eau, droit international, droits de l’homme, protection de l’environnement, changement climatique.

Download English Version:

<https://daneshyari.com/en/article/1097107>

Download Persian Version:

<https://daneshyari.com/article/1097107>

[Daneshyari.com](https://daneshyari.com)